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 تخاتم

 رٕبٚي اٌجحث ربض٠د ِسْ وٍجبء ٚذٛضفىبْ ٚزثب اٌفج١طح ٚزثب اٌحصٓ ػجط اٌؼصٛض ح١ث

ِب ٠سي ػٍٝ اظز٘بض إٌّغمخ فٟ اٌؼصٛض اٌمس٠ّخ  أشبضد اٌّؽٛحبد ٚاٌزٕم١جبد الأثط٠خ إٌٝ

حضبض٠ًب ٚػّطا١ًٔب، ح١ث وبْ اؼزغلاي إٌحبغ فٟ ججبي اٌحجط ِٓ أؼجبة رسػ١ُ اٌؼّطاْ 

 ذلاي الأٌف اٌثبٟٔ لجً ا١ٌّلاز.  

ٚفٟ اٌفزطاد اٌزبض٠ر١خ اٌحس٠ثخ رغٍغً الأٚضث١ْٛ فٟ إٌّغمخ ٚؼ١غطٚا ػٍٝ اٌّطاوع 

إٌٝ أْ  ِب أزٜ اٌٝ رس٘ٛض ِطاوع اٌؼّطاْ، ٙب ذٛضفىبْ ٚزثب ٚوٍجـــبء،ِٕ اٌؼّطا١ٔخ اٌؽبح١ٍخ،

ِٕعي فٟ  1111 ٚصً ػسز اٌّؽبوٓ ثحؽت رمس٠ط ٌٛض٠ّط لجً لطْ ِٓ اٌعِبْ أوثط ِٓ

ِٚؽبوٓ ل١ٍٍخ ِج١ٕخ ِٓ اٌحجبضح  ِج١ٕخ ِٓ ؼؼف إٌر١ً، ٚأوٛاخ اٌحصط الإل١ٍُ وٍٗ،

بؼٟ ٚوثطح اٌغعٚ الأجٕجٟ الأثط اٌىج١ط فٟ لٍخ ٚاٌغ١ٓ، ح١ث وبْ ٌؼبًِ ػسَ الاؼزمطاض اٌؽ١

فضلًا ػٓ ؼ١بزح ّٔظ ِٓ اٌؽىٓ اٌصٞ لا ٠صّس أِبَ  اٌؼّطاْ فٟ إٌّغمخ فٟ ٘صٖ اٌفزطح،

 اٌظطٚف اٌج١ئ١خ ٌفزطاد ع٠ٍٛخ.

زٚضًا وج١طًا فٟ اذز١بض ِٛاضغ اٌّطاوع فٟ ِطاحً ٔشأرٙب  وبْ ٌؽٌٙٛخ اٌسفبع ٚاٌحّب٠خ،

ًّب. ٚلس رى١فذ ِٚٓ ٕ٘ب ٔشأد  اٌّجىطح، فىطح إٔشبء الأثطاج ٚاٌملاع ٌسٜ اٌؽىبْ لس٠

ِٛضفٌٛٛج١خ رٍه اٌمطٜ ٚاٌّسْ ِغ ِٛلؼٙب ػٍٝ ؼبحً اٌجحط ٚالأذٛاض. ٌٚصٌه وبْ رطو١ت 

رٍه اٌّطاوع ثؽ١غًب ٠شزًّ ػٍٝ اٌّطفأ اٌغج١ؼٟ فٟ اٌرٛض أٚ اٌؽبحً ثُ ١ٍ٠ٗ إٌٝ اٌساذً 

ٚػٍٝ ِىبْ ِطرفغ أٚ ِحّٟ وبْ ٠ٛجس  اٌجؽ١غخ، ِىبْ ٌج١غ الأؼّبن ٚثؼض اٌحٛا١ٔذ ل١ٍلًا،

ثُ رمبَ ِؽبوٓ  وّب وبْ ٠مبَ ثبٌمطة ِٕٗ اٌّؽجس اٌطئ١ؽٟ، ِمط اٌحبوُ ٚحٌٛٗ ِؽبوٓ حطؼٗ،

ٚػٍٝ اٌجبٔت ا٢ذط رأرٟ ِؽبوٓ اٌّٛاع١ٕٓ اٌزٟ وبٔذ رجٕٝ ثسْٚ  اٌّمطث١ٓ ِٓ اٌحبوُ،

 ثشٛاضع ٚأظلخ غ١ط ِؼجسح ِٚزؼطجخ. ررغ١ظ أٚ أزظبَ،

بض إٌّٛ فٟ ِطاوع الإل١ٍُ ِٕص ثسا٠خ ثّب١ٕ١ٔبد اٌمطْ اٌؼشط٠ٓ ثّؼسلاد ؼط٠ؼخ فمس ؼ 

ح١ث ٘سِذ ِؼظُ اٌّجبٟٔ اٌمس٠ّخ ٚاِزس ػجط٘ب اٌعحف  رغ١طد الأّٔبط اٌمس٠ّخ ٌٍؼّطاْ،

اٌؼّطأٟ فٟ ِرزٍف الارجب٘بد ؼٛاء اٌّحبش٠خ ٌٍشٛاعئ أٚ ػٍٝ ضفبف الأٚز٠خ اٌجج١ٍخ. 

ً اٌؽ١بؼٟ أْ اٌزحٛلاد اٌؽ١بؼ١خ فٟ إٌّغمخ أؼىؽذ ػٍٝ ِطاوع ٚارضح ِٓ زضاؼخ اٌؼبِ

اٌؼّطاْ، ٚذبصخ ف١ّب ٠زؼٍك ثبٌّٕٛ ٚاٌزغٛض اٌؼّطأٟ. وّب ٠ّىٓ ِلاحظخ اٌسٚض اٌؽ١بؼٟ 

ٚاٌزٟ رج١ٓ أ١ّ٘خ ِطاوع إٌغبق اٌؽبحٍٟ فٟ رطوع اٌمطاض اٌؽ١بؼٟ ف١ٙب  اٌجبضظ ٌّسْ اٌؽبحً

  ِطاوع اٌثمً اٌؼّطأٟ ٚاٌؽىبٟٔ. وّطاوع ٌٍمٛح ٚاٌزأث١ط ثبػزجبض٘ب

ٚذلاصخ ِب رُ اؼزٕزبجٗ ِٓ زضاؼخ زلالاد أؼّبء اٌّطاوع اٌؼّطا١ٔخ فٟ اٌؽبحً اٌشطلٟ 

 أْ ِؼظُ ِؼبٟٔ أؼّبء ِطاوع اٌؼّطاْ ٚزلالارٙب رسٚض حٛي ِؼبٟٔ ِىٛٔبد اٌج١ئخ اٌغج١ؼ١خ،

ؼغ١بد ثشط٠خ رسي ِٓ ٔجبربد أٚ ِظب٘ط رضبض٠ؽ١خ. وّب ٚجسد أؼّبء رؼىػ الاؼزجبثخ ٌّ

 "اٌؽٛض" ٚأؼّبء رؼىػ الأثؼبز اٌزبض٠ر١خ ٚاٌحضبض٠خ وّمغغ ػٍٝ اٌحّب٠خ ٚالإحبعخ،

. وّب ؼبّ٘ذ اٌؼٛاًِ اٌؽ١بؼ١خ ٚاٌؼؽىط٠خ فٟ ظٙٛض رؽ١ّبد حس٠ثخ "وّٕغمخ "اٌٍّٙت

  ٌجؼض الأح١بء ٚاٌّٛاضغ فٟ إٌّغمخ وٍفظ "اٌّحغخ".
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 Abstract 

Archaeological surveys and excavations have indicated evidence of the prosperity 

of the eastern coastal region. The exploitation of Capper in Al Hajar Mountains 

was one of the key explanations for the construction of buildings during the second 

Millennium BC in Kalba, Khorfakkan, Dibba Al Fujairah and Dibba Al Hisn. 

 In recent historical periods, Europeans penetrated the region and took control of 

coastal urban centers, which led to the decline of urban centers. According to 

Lorimer's estimate, a century ago, there were only about 2,000 houses in the entire 

area. Traditional buildings were built of stones, mud and palm fronds. However, 

the factor of political instability and frequent foreign invasion had a great impact 

on the lack of urbanization in the region during this period, as well as the spread of 

a primitive housing style that does not tolerate environmental conditions for long 

stages. 

Ease of defense and protection played a major role in choosing the locations of the 

cities in their early stages, hence the idea of building towers and castles for the 

ancient inhabitants. The morphology of the villages and cities has adapted to their 

location on the coast of the sea. The political transformations in the region were 

reflected in urban growth, as it was characterized in the past by the predominance 

of the defensive urbanization style represented by castles and towers. It can also be 

noted the prominent political role of cities such as Kalba and Khor Fakkan, the 

importance of the coastal centers in dominating the political decision. 

The paper concluded by studying the meanings of the names of some urban 

centers, that most of the meanings of the names revolved around the connotations 

of the components of the natural environment such as plants and topographical 

features, such as Kalba, which goes back to the “Kalb” tree and its singular “Kliba” 

which is a superficial tree known for its dense thorns. It was also noted that there 

are names that express the human response for protection, for instance “Al Sour” 

and names that reflect historical dimensions, such as “Al Muhallab. 


